  TŘETÍ A ČTVRTÁ LATINSKÁ KONJUGACE (PŘEDNÁŠKA 4) 
 
· třetí konjugace – kmenová hláska i/e  
· [bookmark: _GoBack]čtvrtá konjugace – kmenová hláska i(í)
· FUTURUM – neobsahuje slabiku –bi-, ale tvoří se změnou původní kmenové hlásky –i- na –e- u 3. konjugace, přidáním další hlásky –e-  ke kmenové hlásce –i- (u 4. konjugace):
· Př.: legés – budeš číst
            	 audiémus – budeme poslouchat

	
	3. konjugace
	4. konjugace

	Infinitiv
	leg-e-re / číst
	aud-ī-re / slyšet

	Prézens

	Singulár

	1. osoba sg.
	leg-ō / čtu
	audi-ō / slyším

	2. osoba sg.
	leg-i-s / čteš
	audī-s / slyšíš

	3. osoba sg.
	leg-i-t / čte
	audi-t / slyší

	Plurál

	1. osoba pl.
	leg-i-mus / čteme
	audī-mus / slyšíme

	2. osoba pl.
	leg-i-tis / čtete
	audī-tis / slyšíte

	3. osoba pl.
	leg-u-nt / čtou
	audi-u-nt / slyší

	Imperfektum

	Singulár

	1. osoba sg.
	leg-ē-ba-m / četl jsem 
	audi-ē-ba-m / slyšel jsem

	2. osoba sg.
	leg-ē-bā-s / četl jsi
	audi-ē-bā-s / slyšel jsi

	3. osoba sg.
	leg-ē-ba-t / četl
	audi-ē-ba-t / slyšel

	Plurál

	1. osoba pl.
	leg-ē-bā-mus / četli jsme 
	audi-ē-bā-mus / slyšeli jsme

	2. osoba pl.
	leg-ē-bā-tis / četli jste
	audi-ē-bā-tis / slyšeli jste

	3. osoba pl.
	leg-ē-ba-nt / četli 
	audi-ē-ba-nt / slyšeli

	Futurum

	Singulár

	1. osoba sg.
	leg-a-m / budu číst
	audi-a-m / budu poslouchat

	2. osoba sg.
	leg-ē-s / budeš číst
	audi-ē-s / budeš poslouchat

	3. osoba sg.
	leg-e-t / bude číst
	audi-e-t / bude poslouchat

	Plurál

	1. osoba pl.
	leg-ē-mus / budeme číst
	audi-ē-mus / budeme poslouchat

	2. osoba pl.
	leg-ē-tis / budete číst
	audi-ē-tis / budete poslouchat

	3. osoba pl.
	leg-e-nt / budou číst
	audi-e-nt / budou poslouchat

	Imperativ

	Singulár

	2. os. sg.
	 Leg-e! / čti
	Aud-i! / poslouchej

	2. os. pl.
	 Leg- ite! / čtěte 
	Aud-ite! / poslouchejte



